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symbolisch kraakfeest 

op Groot Heiligland
Coffee & cocktails
aan het Spaarne

Het begin van
de Egelantier

als cultureel centrum

de  eglantier . . .keyserlijke krakers . . . in bedrijf . . .  perspekt . . . 
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peter beemsterboer
tekst

Deze schitterende illustratie van 
Albert Diederik voor ‘De val van 
Rabenshalle’ zou symbool kunnen 
staan voor de huidige toestand 
van de Egelantier. Het voormalige 
ziekenhuis, waar meer dan veertig 
jaar vele tientallen culturele acti-
viteiten en instellingen hun onder-
komen hadden, staat sinds 2016 zo 
goed als leeg.

verleden, heden
en toekomst

cultureel centrum de egelantier

Deze editie is voor een 
groot deel gewijd aan
de Egelantier als cultu-
reel centrum.
Over de toekomstige 
bestemming van het ge-
bouw lijkt een beslissing 
te zijn genomen, maar 
over dat besluit zijn de 
meningen verdeeld.

hof
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Groot Heiligland 66,  2011 ES  Haarlem

patchwork , quilting
and more

+31 (0) 23 534 00 79

desampler .NL  |  info@desampler .nl

Volg ons op Facebook : de Sampler
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beste buren heiliglanden de kamp
selma alphenaar
kampheilige@gmail.com

Gezond, verantwoord, en niet minder 
belangrijk; erg lekker !

In een mooie ambiance en schitterend terras 
vindt je bij ons een combinatie van koffie, lun-
ches, smoothies, wijnen en bites.

Alles vanuit de gedachte:

Bladeren vallen vredig 
In vesten en binnentuinen 
van Kamp en Heiligland

Sluiers van regen verschonen stegen, 
jagen ratten en stinkende beesten 
terug naar de riolen van hun bestaan

De wind blaast ongedierte weg
De wijk ademt weer vrij

Harmen Malderik

opherfsten

de egelantier is in nieuwe handen
en er zijn twee werkgroepen opgericht. Wilt u mee-
werken? We horen het graag

De bewonerswerkgroep Egelantier houdt zich bezig 
met de bewonersbelangen en dus eventuele overlast 
voor de bewoners tijdens de transformatie van de Ege-
lantier naar het nieuwe concept. U vindt de plannen 
voor het nieuwe concept op de website van Gemeente 
Haarlem
https://www.haarlem.nl/egelantier-ontwikkeling/.

Tijdens de wijkraadvergadering hebben een aantal 
bewoners zorgen geuit over de belasting van de Ege-
lantiertuin tijdens de verbouwing. Ook maakt men zich 
zorgen over het huidige gebruik van de Egelantiertuin 
en het handhaven hiervan in de toekomst.
We verwachten dat er gesprekken met de nieuwe eige-
naar op gang zullen komen. Gezien de welwillendheid 
van de nieuwe eigenaren verwachten we als wijk in 
gesprek te kunnen blijven. Verwachting is dat u over-
last zult gaan ervaren door de renovatie van de Ege-
lantier. Wel zal dit boegbeeld in de wijk een veel beter 
aanzien krijgen. Daar verheugen we ons zeer op. 

Er is een tweede werkgroep Egelantier opgericht die 
zich met name richt op de invulling van cultuur in de 
Egelantier. We zijn op de hoogte gebracht, maar ma-
ken geen onderdeel uit van deze tweede werkgroep.  

Mocht u mee willen werken in één van de twee werk-
groepen ‘Egelantier cultuur’ of ‘Egelantier bewo-
nersbelangen‘ dan vernemen wij dit uiteraard graag 
via kampheilige@gmail.com. Ook bent u van harte wel-
kom op de wijkraadvergadering in Flinty’s. Vergader-
data vindt u op de website. 
Graag tot ziens in de wijk! 

Hartelijke groet, de wijkraad. . 

We maken ons op voor de herfst en vol-
gens traditie in de wijk zouden we in dit 
kwartaal de wijk met elkaar ‘Opherfsten’ 
en (gevel) tuinen herfstklaar maken.
Na overleg met de Opzoomercommissie 
is besloten om dit evenement dit jaar 
niet door te laten gaan. Op het moment 
van schrijven valt het evenement nog 
binnen de huidige coronamaatregelen, 
waarbij geldige testbewijzen moeten 
worden overlegd en er voor iedere aan-
wezige een zitplaats moet zijn.
Dat maakt een evenement als het Op-
herfsten lastig te organiseren. We vin-
den dit erg jammer en hopen uiteraard 
dat de regels snel zullen versoepelen. 

Wel is de wijkraad voornemens om een ver-
vangend evenement te plannen met de bewo-
ners van het Klein Heiligland. Het idee is om 
een ‘Leefstraat voor één dag’ te organiseren 
in het laatste kwartaal. Als de plannen hier-

voor rond zijn en er is voldoende animo is 
dan zullen we u hierover informeren met fly-
ers van deur tot deur en een vermelding op 
www.wijkraadheiliglandendekamp.nl. We zijn 
nog op zoek naar vrijwilligers die willen hel-
pen om de plannen verder vorm te geven.



4 5

pe
rs

pe
kt

 en
 . . 

.

Vrij schaap

interview met ide van  heiningen

peter beemsterboer
tekst

Ide vertelt dat de uitgangspunten voor de 
latere Perspekt-voorstellingen eigenlijk al 
ontstonden tijdens de Mime Opleiding: 

“Michael Helmerhorst, Wouter Steenber-
gen en ik waren eerstejaars studenten aan 
de Mime Opleiding van de Amsterdamse 
Hogeschool voor de Kunsten. Om wat bij te 
verdienen werkten we als toneelknechten 
in de Haarlemse Stadsschouwburg. Jan He-
ijnes, een regiestudent die werkte achter de 
bar van de artiestenfoyer, schetste de ideeën 
voor de decordelen van onze eerste voorstel-
ling ‘Implosion’. We waren geïnspireerd door 
onze leraar Arnold Hamelberg, die samen 
met Frits Vogels in 1965 was gestart met Be-
wegingstheater BEWTH (home (bewth.nl).

Zij gebruikten gebouwen als uitgangspunt van hun 
voorstellingen. Ook de trainingen van Will Spoor 
waren zeer inspirerend, maar de grote Bauhaus-
tentoonstelling in 1969 in het Amsterdamse Stedelijk 
Museum vormde echt een waanzinnige inspiratie voor 
ons, en dan vooral de afbeeldingen en kostuums van 
Oskar Schlemmer.”
“Wij gebruikten techniek om een nieuw soort sceno-
grafie te creëren. Zo was een lichtshow de basis voor 
de scenografie van ‘Implosion’. Daarin speelden we 
met vorm, ruimte en publiek. Opgestapelde kubussen, 
gemaakt door Jan Witteman, werden omgetrokken 
en gemanipuleerd door zes mechanisch bewegende 
mimespelers. Tegelijk werden beelden geprojecteerd, 
die mijn broer Frans met behulp van een elektronen-
microscoop had gemaakt van een imploderende en 
exploderende kern.”

De inspanningen van Ide en zijn medestudenten ble-
ven niet onopgemerkt: “We repeteerden na half twaalf 
‘s avonds op het toneel van de Frans Hals-bioscoop. 
In 1969 vond de première plaats op het binnenplein 
van de oude Stadsdoelen aan de Gasthuisstraat. Peter 
Lohr, de kersverse directeur van de Stadsschouw-
burg, en Egbert van Paridon, de artistiek leider van 
Toneelgroep Centrum, waren enthousiast. Zij wezen 
ons op het bestaan van de ‘experimentenpot’ voor 
vernieuwende podiumkunst. Toen we de Frans Hals-
bioscoop niet langer konden gebruiken, kregen we 
hulp van Ad van Mook, de directeur van het Bureau 
Sport- en Jeugdzaken. Via hem konden we de eerste 
etage gebruiken van de Koudenhorn-kazerne, het hui-
dige politiebureau.”

“In die periode waren we ook al bezig met het ‘Paga-
nini Syndroom’, onze eerste voorstelling als Techni-
sche Theatergroep Perspekt. De naam Perspekt stond 
voor ‘doorzicht, perspectief’. In een droomwereld met 
drie identieke Paganini-figuren ontstonden allerlei 
verwikkelingen rond en in een kubus met Escher-

achtige trapjes. Tekst gebruikten we nauwelijks. Met 
beeldmateriaal, beweegbare schermen, projectie- en 
decortechnieken, mime, schimmenspel en geluidsfrag-
menten ontstond een multimedia-theatervoorstelling, 
die in 1971 in première ging. Op voorspraak van Peter 
Lohr, die aan al zijn vrienden in schouwburgland een 
sympathieke brief had gestuurd, konden we ermee op 
tournee in clubs en theaters in Nederland.”

Bij het vinden van studioruimten werd de jonge thea-
tergroep achtervolgd door pech:
“Terwijl we op tournee waren, brak brand uit in de 
Koudenhorn-kazerne en moesten we op zoek naar een 
andere ruimte. Ook weer met hulp van Sport- en Jeugd-
zaken werd dat het Bavogebouw in de Smedestraat 
(later Toneelschuur). Op de begane grond zat een 
schietvereniging. Wij konden de lege ruimten daarbo-
ven gebruiken. En terwijl we weer op tournee waren, 
brak ook dáár brand uit doordat een koffiezetapparaat 

niet was uitgezet. Daarop 
verhuisden we naar het 
Electric Centre aan de 
Bakenessergracht.”

“Toen we daar in 1972 
óók weg moesten, re-
gelden Frans Heerens 
en Gerard Hes van 
Sport- en Jeugdzaken 
voor ons ruimten aan de 
achterkant van de Ge-
dempte Oude Gracht 24. 
We konden ze tegen een 
heel laag tarief huren. 
Om geld te verdienen 
voor het aanschaffen van 
theaterapparatuur deden 
we veel commerciële op-
drachten. Op theatertech-
nisch gebied hebben we 
daardoor ook heel veel 
ervaring opgedaan. Toen 

de ruimten aan de Gedempte Oude Gracht te klein 
werden, kraakten we het voormalige joodse Joles Zie-
kenhuis aan het Groot Heiligland 27. Dat had dienst-
gedaan als de kraamafdeling van het Sint Elisabeth 
Gasthuis, dat kort daarvoor in zijn geheel was verhuisd 
naar Schalkwijk.”

“Uit de experimentenpot konden 
we subsidie krijgen voor een 
nieuw experiment, dat we ‘De 
val van Rabenshalle’ noemden. 
Omdat dit een grote productie 
zou worden, hadden we een 
schouwburg nodig, want in kleine 
zalen lukte dit niet. Daarom klop-
ten we aan bij Peter Lohr en die 
zei: “Gráág! Leuk!” Voor het bou-
wen van de decordelen hadden 
we ook grotere studioruimten 
nodig.
Daarom verhuisden we stiekem 
inpandig van de kraamafdeling 

naar de voorkant van het voormalige ziekenhuis aan de 
Gasthuisvest. In vijf ziekenzalen links van de hoofdin-
gang ontwikkelden we een theaterlaboratorium. Omdat 
ze toch niet werden gebruikt kneep de beheerder, een 
oude ingenieur, een oogje toe. We richtten een geluid-
dichte opnamecabine in die verbonden was met een ge-
luidsstudio, een foto- en projectiestudio met een doka 
én een decorwerkplaats. In de grootste ruimte, die niet 
aan de straatkant lag, kwam de mimestudio.”

Tegelijkertijd namen ze diverse commerciële opdrach-
ten aan om apparatuur te kunnen aanschaffen:  “In 
afwachting van het toegezegde subsidiegeld deden we 
allerlei klussen die geld in het laatje brachten. Met oud 
en nieuw 1972 openden we de omgebouwde ruimten 
officieel met een receptie, waarvoor we ook burge-

meester en wethouders uitnodigden. Die waren zeer 
onder de indruk en vroegen zich af met welk geld dit 
was gerealiseerd. Burgemeester De Gou opperde dat in 
de andere ruimten van het voormalige ziekenhuis ook 
andere culturele activiteiten konden worden onderge-
bracht.”

Dat werd als het ware het startsein voor de Egelantier 
als onderkomen voor veel culturele activiteiten en in-

de start van de egelantier 
als cultureel centrum

De Technische Theatergroep 
Perspekt en De Egelantier als 
cultureel centrum zijn nauw met 
elkaar verbonden. Daar kwam 
ik achter toen ik mimespeler en 
regisseur Ide van Heiningen in-
terviewde in de MAPA-studio aan 
de Korte Verspronckweg.

Machteld Aardse en Ide van Heiningen in de keuken van de 
MAPA-theaterstudio, waar het interview plaatsvond.

Foto uit het ‘Paganini Syndroom’ met 
daarnaast een aankondiging van de 
voorstelling 

Twee balletkostuums van Oskar Schlemmer

Via deze ingang aan het Groot 
Heiligland werd het voormalige 
Joles Ziekenhuis gekraakt

Het ombouwen van de ziekenzalen aan de Gasthuisvest tot 
studio’s voor Perspekt-producties

machteld aardse
foto’s
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Ide vertelt dat ‘Pier-
rots Paradise’ heel 
belangrijk was voor de 
ontwikkeling van de 
Egelantier als cultureel 
centrum: 
“Iedere zondag werden 
daar poppenkastvoor-
stellingen opgevoerd, 
samen met Elsje Zwart 
van het Pandora-thea-
ter. De laatste Perspekt-
voorstellingen waarbij 
ik was betrokken, 
waren ‘Perspettacolo 
pericoloso’ en ‘Per-
spettacolo minuscolo’ 
in 1979.

Perspekt is tot 1988 
een theatergroep geble-
ven onder de artistieke 
leiding van Michael 
Helmerhorst.

stellingen. Denk aan Kreater Kunsteducatie, Jong Haar-
lem…vooruit, de jazzballetschool van Leo S. IJs en diver-
se andere dans-, teken- en schilderlessen. Rechts van de 
hoofdingang kreeg een jeugdorkest zijn onderkomen en 
er kwam een complete muziekschool in de Egelantier. 
Voor de organisatie werden een zakelijk leider en een 
goed kantoormanagement aangetrokken. Gemeente, 
provincie en rijk fungeerden als de drie subsidiëntenvin-
cie en rijk fungeerden als de drie subsidiënten.

“Bij Perspekt werd Chris 
de Jong de algemeen ma-
nager en kwam Albert Die-
derik als ontwerper in de 
plaats van Jan Heijnes, die 
voor de Toneelschuur ging 
werken. Intussen waren 
we hard bezig aan ‘De val 
van Rabenshalle’, onze 
eerste voorstelling voor de 
Stadsschouwburg en tege-
lijk ons afstudeerproject 
voor de Mime Opleiding.

Dat werd onze grote 
doorbraak. Het was een 
filmisch spektakel met pro-
jecties voor en achter en 

met beweegbare decordelen, die via rails het 
podium op en af schoven. En Jeannette Ver-
schure als nichtje Desie was een absolute eye 
opener, een toprol.
De voorstelling was héél succesvol en is na de 
première op 31 oktober 1973 nog vaak opge-
voerd in de Stadsschouwburg en we hebben 
er vier jaar lang mee door de Nederlandse 
theaters getoerd.”

“Daarna hebben we in de Egelantier nog 
vele andere Perspekt-producties ontwikkeld. 
In 1975 maakten we ‘Shorts’, twee klei-
nere voorstellingen, getiteld ‘Kermesse’ en 
de spaghettiwestern ‘Shit and Die’. In de 
kerstperiode hebben we met Rob van Reijn, 
die we zeer bewonderden, zo’n twintig keer 
‘Scrooge & Marley’ gespeeld. In 1976 ging 
‘Met moer en vork’ in première, twee voor-
stellingen gebaseerd op verhalen van Anton 
Tsjechov en Wilhelm Busch. In 1977 wilden 
we in de voormalige ziekenhuiskeuken een 
kindertheater inrichten onder de titel ‘Pier-
rots Paradise’. Om daarvoor geld bijeen te 
krijgen, kon iedere Haarlemmer zich tegen 
betaling van 150 gulden als ‘Houten Haarlem-
mer’ laten vereeuwigen door Pieter Zwaans-
wijk en Willem Snitker.”

De Perspekt-leden in 1975, poserend in het decor van de 
spaghettiwestern ‘Shit and Die’. Van links naar rechts achter: 
Michael Helmerhorst, Jan Witteman, Frans van Heiningen, Chris 
de Jonge en Joep Kruijver. Midden: Luc van de Lagemaat en 
Huib Nelissen. Voor: Diederik Buijen, Albert Diederik, Jeannette 
Verschure, Ina Otten en Ide van Heiningen 

Scène uit ‘Shit and Die’ 

Foto’s en afbeeldingen uit Perspettacolo Minuscolo 

Enkele overgebleven ‘Houten Haarlemmers’ 
uit Pierrots Paradise aan de muur in de keu-
ken van de MAPA-theaterstudio

Tekening door 
Albert Diederik
van Rabenshalle

Jeannette en Ide bij 
het HD-artikel over 
tapdance- en mime-
lessen in de Egelan-
tier. 

De butler Jodler en
het nichtje Desie 

“In 1981 werd 
ik docent aan de 
Mime Opleiding in 
Amsterdam.
In de Egelantier 
begon mijn vrouw 
Jeannette met een 
tapschool en heb ik 
de Mime Studio Haarlem opgezet. 
In een grote ruimte op de eerste 
etage boven de Perspekt-studio’s 
gaven Jeannette en ik beurtelings 
les in tapdance en mime.In het arti-
kel daarover in het HD hadden John 
Oomkes en ik Jeannettes tapdance-
lessen bij wijze van grap gedoopt als 
Eerste Haarlemse Tap Centrale, en 
onder die naam zijn ze ook acht jaar 
door het leven gegaan.”

“In de Mime Studio in de Egelantier 
is ‘Square Dance’ (1984) ontwik-
keld, waarmee we ook op tour-
nee zijn geweest in onder andere 

Daarna verhuisden de Perspekt Studio’s naar 
de Waarderpolder. In plaats van een theater-
gezelschap werd het, onder leiding van Albert 
Diederik, een hoogstaand facilitair bedrijf voor 
de toepassing van filmische scenografie voor 
theater-, film- en tv-producties.”

Rond 1980 gaven Ide en Jeannette
hun leven een andeRe wendIng

München, Frankfurt, Mannheim, 
Parijs en Granada. In 1985 werd ik 
benoemd tot directeur van het Ne-
derlands Mime Centrum, waar ik de 
basis legde voor de Europese Mime 
Federatie. Daaruit kwam in 1993 
MAPA voort (MAPA • Moving Aca-
demy for Performing Arts), een rei-
zende theateracademie die jonge po-
diumkunstenaars leerde produceren 
en vooral samenwerken. En samen 
met de huidige artistiek leider en 
pedagoog Virág Dezsö en beeldend 
kunstenaar Machteld Aardse ben ik 
daar tot op de dag van vandaag mee 
bezig.”

De firma’s Eerste Haarlemse Tap Centrale (links) en De Stille 
Vennoot, oftewel Jeanette tappend en Ide mimend.
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waterline coffee & cocktails

angélique van poppelen
tekst

     evgeny & oxana from russia
Nog voor we in gesprek gaan, wordt er een 
mooie koffie voor me neergezet. Hoe kan het 
hier ook anders. Voor de liefhebber: de uit 
Nieuw-Zeeland geïmporteerde ‘Roast Coffee 
van Blue Zone Espresso’. Coffees zijn het do-
mein van de (vandaag niet aanwezige) Glebs 
& Daria uit Letland. Voor de KampHeilige 
praat ik met Evgeny & Oxana, twee cocktail-
liefhebbers uit Rusland. Hun steun en toever-
laat Thomas schuift ook regelmatig even aan. 

Evgeny: “Oxana en ik werkten beiden als 
telecomprofessionals in Rusland. We heb-
ben erg veel gereisd, zowel vanuit werk als 
met elkaar privé. Toen we vijf jaar geleden 
in Nederland kwamen wonen, werd de wens 

“Hoort, zegt het voort!” Een buurman 
tipte me om Waterline te interviewen, 
een aanwinst voor de wijk. Dit blijkt 
ook de manier te zijn waarop veel 
klanten deze relatief nieuwe cocktail-
bar ontdekken: door het enthousiasme 
en het ‘daar moet je echt eens naartoe 
gaan’ van eerdere gasten. “WATERLI-
NE coffee & cocktails”, zo luidt de vol-
ledige naam, huisvest sinds oktober 
2019 op het hoekje van de Gedempte 
Oude Gracht en de Turfmarkt.
Met binnen plek voor 20 en buiten 
voor 8 gasten. 

steeds groter om samen een bijzondere cock-
tailbar te starten. Hier aan het Spaarne zitten 
we geweldig. Goed te vinden voor de buurt en 
toeristen, èn vlakbij Schiphol. Vandaar ook de 
naam, herkenbaar in veel talen.”  

Uit zijn verhaal blijkt dat ze zelf wereldwijd al 
heel wat cocktailbars hebben bezocht. Waaron-
der uit de lijst ‘The World’s 50 Best Bars’, o.a. 
in Korea, Zuid-Afrika en Nieuw-Zeeland. En 
dichterbij huis zoals in Parijs en Barcelona, of in 
Londen hun favoriet:‘The Savoy’s American Bar’. 
Evgeny: “Het reizen heeft ons erg geïnspireerd. 
We wisten daarna steeds meer wat het moest 
worden.” 

voor elk wat wils
Evgeny vervolgt: “We maken sei-
zoensgebonden cocktails. Ons menu 
wijzigt met de ingrediënten die op 
dat moment beschikbaar zijn. Zo-
mers zijn dat vooral de frisse, easy-
going cocktails (bijv. met aardbeien) 
en in de winter meer ‘the warming-
up cocktails’ (bijv. met kaki fruit). 
Maar wil je een klassieker als de 
Margarita, geliefd bij veel Haarlem-
mers, dan kan dit natuurlijk ook. Ui-
teraard wel op onze manier.” 

Hij vertelt dat ze voor sommige 
cocktails 48 uur voorbereidingstijd 
nodig hebben. “We gebruiken spe-
ciale keukentechnieken, o.a. met de 
sous-vide. Daarmee worden ingre-
diënten vacuüm verpakt en in een 
waterbad langzaam gegaard. We ge-
bruiken geen suiker, de zoete smaak 
moet ergens anders vandaan komen. 
In onze cocktails gaat ook geen spa 
of soda, we voegen zelf de bubbels/
CO2 in de koolzuurhoudende drank-
jes toe.” Thomas vult aan: “Het is 
net als bij een ‘mis en place’ in een 

restaurant. Daar zie je ook het laat-
ste stapje van een proces, niet wat 
er allemaal aan vooraf is gegaan.” 

geen bier of wijn
Als er gasten komen die niet zoveel 
met cocktails hebben en om een 
biertje of wijntje vragen, gaan ze het 
gesprek aan. Evgeny: “Er zijn hier 
zoveel cafés waar je daarvoor prima 
terecht kunt, onze focus ligt echt 
op de cocktail. Ik probeer dus te 
ontdekken waar ze wel en niet van 
houden. En met doorvragen kom ik 
tot een voorstel waarvan ik inschat 
dat het een goed passende is. We da-
gen mensen uit en groeien naar de 
keuze. Echt, laat je verleiden en gun 
jezelf die ervaring!” 
 
 open
Bij de start was het idee om overdag 
de coffees te serveren en later op 
de dag meer op de cocktails over te 

gaan. Helaas hakte ook bij hen coro-
na er stevig in. Evgeny: “Eerst moes-
ten we vier maanden dicht, daarna 
acht. We hebben doordeweeks nu 
ander werk, ik als IT-consultant en 
Oxana als inkoopmanager. Daarom 
zijn we nu geen vijf dagen meer 
open, maar voorlopig beperkt: vrij-
dag van 17.00-00.00 en zaterdag van 
14.00-00.00 uur.” 

Bij speciaal verzoek zijn ze er ook 
op andere momenten. Hij geeft het 
voorbeeld van een boekpresentatie 
“We bereiden bij zo’n gelegenheid 
een cocktail voor, die goed bij het 
onderwerp past. In dit geval pro-
beerden we eerst te achterhalen wat 
de favoriete drankjes van beroemde 
schrijvers waren en zijn, om daar 
vervolgens creatief mee aan de slag 
te gaan.” Verder is er de mogelijk-
heid om cocktails online te bestellen. 

dream
Hopelijk komen er gauw weer betere 
tijden. Oxana: “Voor nu vind ik het 
erg fijn als de klant het naar z’n zin 

heeft. We hebben vaak bijzondere 
gesprekken, veel mensen hebben 
interessante verhalen te vertellen. 
Dit is de basis, daar geniet ik van en 
we zullen zien hoe verder.” Evgeny 
rondt af: “This is about: how to keep 
you relaxed and get you into the 
cocktails. And then: to be recogni-
zed, just as one of the 50 best cock-
tailbars!”   

waterline
coffee & cocktails  
Turfmarkt 2
www.barwaterline.com

waterline
fotografie
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oen. Het Steegfeestje was aanleiding 
om Rosalie en de orgelboeken van 
het stof te ontdoen.

centenbak
De nieuwe leerlingen kregen met 
hulp van leermeester Diederik Ro-
salie prima ‘aan de praat’. Eise be-
gon met een samba medley, Scout 
deed een samba rumba, Sammie 
een samba getiteld ‘Oh Honolulu’ 
en Mina sloot af met een bolero, het 
wereldberoemde ‘El condor pasa’. 
Na gedane ‘kinderarbeid’ mochten 
ze met een centenbak rondgaan om 
hun spaarpot te spekken.

slangenbezweerder
De veelgevraagde fakir en slangen-
bezweerder Mustafa uit Hindoestan 
was ook uitgenodigd. Na een lange 
reis via Constantinopel was hij met 
zijn vliegend tapijt op Schiphol ge-
land. Zijn verschijning met pofbroek, 
oranje hesje (van Hakim!) en tulband 
was al een act op zich. Het lukte 
hem met betoverende fluitmuziek 
de cobra uit de tent (= breimand) 
te lokken. Maar de pleister op zijn 
wang verraadde ook dat de cobra 
zijn baasje niet altijd even vriende-
lijk behandelde.

regenact
Op de tonen van Purple Rain (Prin-
ce) deed de Nederlandse Tommy 
Cooper zijn wereldberoemde re-
genact, met en zonder lieftallige 
assisente. Of was het soms een ver-
dwaalde toerist die dacht dat het 
altijd in ons kikkerlandje regende en 
daarom met regenjas en kaplaarzen 
door het Heiligland wandelde. Gek 
wel, maar waar die vreemde snoes-
haan liep, daar regende het. 

willem brand
tekst

In het Groot Heiligland werd 
zaterdag 19 juni in Museum 
Haarlem met sponsors en be-
trokkenen de slotpresentatie van 
de Artvark’s leporello’s ‘775 jaar 
Haarlem’ gevierd. Even verderop 
in het Nieuw Heiligland vond een 
buurtbarbecue met een muzikaal 
tintje plaats.

Diederik Buijen zette de steegbar-
becue extra luister bij met een op-
treden met zijn draaiorgel Rosalie, 
geassisteerd door vier jonge buurt-
genoten.

globetrotter
Diederik was eind jaren zeventig een 
echte globetrotter. Hij bezocht zo’n 
vijftig landen op vier continenten. 
Met veel plezier denkt hij terug aan 
zijn tijd op Cuba en andere Caribi-
sche eilanden. Hij ontdekte er de 
Zuid-Amerikaanse en Caribische mu-
ziek en kocht terug in Nederland van 
de opbrengst van zijn oude Citroën 
een klein draaiorgel, Rosalie. 

begeleidingsorgel
Op Cuba had hij gezien dat het 
draaiorgel een andere rol vervulde 
dan hier, namelijk als begeleidings-
orgel. “Het draaiorgel zorgde voor 
de melodie en harmonie maar de 
percussie werd gedaan door muzi-
kanten op conga’s, bongo’s, timba-
la’s en klein percussiewerk. “Ik ben 
anderhalf jaar bezig geweest om ar-
rangeurs en componisten te vinden 
om draaiorgelboeken met Caribische 
muziek te maken.”

feesten
In de jaren 80 en 90 waren Diederik 
en Rosalie regelmatig een muziek-
stel  tijdens feesten en partijen. Zelfs 
in het Patronaat en de het Concert-
gebouw werden de muzikale kunsten 
vertoond. Toen de dj’s het rond 2000 
voor het zeggen kregen, gingen
Rosalie en de orgelman met pensi-

Ruim twee jaar geleden was er een 
burgerinitiatief dat een voornamelijk 
culturele bestemming voor de Ege-
lantier bepleitte. In het Haarlems 
Dagblad is in juni in een ingezonden 
brief gewag gemaakt van twijfels 
bij de huidige culturele bestemming 
van de Egelantier. Recent is in Haar-
lemse kranten opnieuw aandacht 
gegeven aan ‘een brede groep Haar-
lemse culturele instellingen’, die 
zich zorgen maakt of de toegezegde 
1500 m2 daadwerkelijk en alleen 
aan Haarlemse cultuur en culturele 
instellingen wordt toegekend. 

Allereerst valt op dat de huidige 
1500 m2 veel minder is dan eer-
der, ten tijde van het burgerinitia-
tief, was toegezegde 3000 m2. Ten 
tweede worden er vraagtekens gezet 
bij de constructie voor het beheer 
van de 1500 m2: een stichting die 
aangestuurd wordt door de exploi-
tant moet voor cultuur gaan zorgen. 
Dit zou onvoldoende garantie voor 
de toekomst zijn, omdat de 1500 
m2 ook commercieel verhuurd kan 
worden. Daardoor zou er slechts 
incidenteel en tijdelijk gebruik voor 
cultuur mogelijk zijn. Vaste cultu-
reel-maatschappelijke huurders wor-
den niet toegelaten.
Er zijn in juni in de gemeenteraad 
vragen gesteld over het verkoop-

proces, onder andere over het niet-
gunnen aan de partij waar het Frans 
Hals Museum samen mee wilde op-
trekken. Deze partij (LCH Real Esta-
te-Koers) is tijdens de aanbesteding 
door corona en om financiële rede-
nen van samenstelling veranderd en 
kon daardoor niet meer deelnemen 
in het verkoopproces.
De gemeente kon binnen het kader 
van de aanbesteding om juridische 
redenen niet anders dan de aan-
bieding van LCH-Koers ongeldig 
verklaren. Als de gemeente wel aan 
LCH had gegund, dan had dat moge-
lijk tot schadeclaims kunnen leiden. 
(Deze  informatie is afkomstig uit de 
brief van 29 juni jl. van de secretaris 
van de burgemeester aan de fractie-
voorzitter van de Christen Unie.)
In die brief aan de CU staat nog 
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‘rosalie’ zet 
steegbarbecue
luister bij

frans hals & lingotto’s hof
robert jaspers focks
tekst

Ruim twee jaar geleden 
was er een burgerinitia-
tief dat een voornamelijk 
culturele bestemming 
voor de Egelantier be-
pleitte.
In het Haarlems Dagblad 
is in juni in een ingezon-
den brief gewag gemaakt 
van twijfels bij de huidi-
ge culturele bestemming 
van de Egelantier

Afbeeldingen
MNNR architecten en 
Rendoo.Studio

reactie frans hals
Gevraagd naar een reactie van het Frans Hals Museum meldt zakelijk di-
recteur Paul Stork: 
“Frans Hals Museum heeft met diverse deelnemers aan de tender voor 
de aankoop van de Egelantier constructieve gesprekken gevoerd en het 
museum was onderdeel van deze plannen. Met de winnende deelnemer 
hebben eveneens gesprekken plaatsgevonden maar er is geen afspraak ge-
maakt om Frans Hals Museum structureel onderdeel te laten zijn van hun 
plannen. Met de andere deelnemers hadden wij een oplossing gevonden 
voor de zo noodzakelijke tentoonstellingsruimte als vervanging van onze 
huidige ruimte op onze locatie HAL. (…) Onze twee locaties zouden vrijwel 
naast elkaar komen te liggen en samen met de andere musea in de buurt 
een sterker geheel kunnen worden als museumkwartier. Het is bijzonder 
teleurstellend dat de winnaar niet zulke verder gaande plannen heeft ge-
presenteerd en deze toch als winnaar gekozen is. De situatie in de Verwey-
hal is nog steeds problematisch waardoor we onze locatie HAL maar deels 
kunnen gebruiken.
 
De gemeente schijnt in eerdere berichten veel meer vierkante meters cul-
tuur te hebben gecommuniceerd en in de uiteindelijke aanbesteding is min-
der geëist. De gemeente heeft geen eisen gesteld aan de vorm en inhoud 
van deze culturele invulling. Zo lijkt de fout die gemaakt is bij de verkoop 
van de benedenverdieping van de Verweyhal nu weer herhaald te worden. 
Hierover zei wethouder Meijs op 15 april 2021 in de vergadering commissie 
ontwikkeling dat zij de verkoop van de benedenverdieping van de Verwey-
hal ‘de oenigste zet ooit’ vindt.“ 

reactie lingotto
 Uit een artikel in het HD blijkt dat Lingotto/ Hotel Arena samenwerking 
met het museum niet uitsluit, maar om er een hele vleugel van het gebouw 
voor te reserveren, dat lijkt te veel gevraagd. 

vermeld dat Lingotto een goed pak-
ket aan culturele voorstellen heeft 
gedaan. Behalve het Frans Hals Mu-
seum zijn er nog andere Haarlemse 
culturele partijen die wat kunnen 
betekenen. Lingotto wil een geva-
rieerde programmering aanbieden, 
die voor meerdere groepen aantrek-
kelijk is en die afgestemd kan wor-
den op activiteiten in de stad en de 
Haarlemse culturele agenda, bijv. op 
het gebied van de (jazz)muziek, the-
ater of debat.
In de verkoopbrochure van Lingotto 
staat vermeld dat het culturele ge-
bruik van de begane grond  wordt 
afgewisseld met vergaderingen, 
bedrijfspresentaties, bruiloften en 
diners … en dat het dubbelgebruik 
een rendabele exploitatie mogelijk 
maakt.
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huis leeg kwam, is de  
buitenkant geschilderd. 
Binnen is er nog niks 
gedaan. De kraakactie 
is bedacht door Has en 
Lenny uit de Raveling-
steeg. Has Oushoorn: 
“Er is echt onrust in de 
buurt, men begint zijn 
geduld te verliezen.”
 

onbewoonbaar
Vermeldenswaard is de manier 
waarop Has en zijn toenmalige 
vriendin Willemijn in 1971 aan hun 
huis kwamen. “Het trapgevelhuis 
op nummer 34 in het Groot Heilig-
land was onbewoonbaar verklaard. 
Ik ging wekelijks zaniken bij de 
gemeentelijke huisvesting in Ko-
ningstein. Uiteindelijk kregen we 
dat als we het zouden opknappen. 
Ik heb het in drie jaar tijd met hulp 
van vrienden opgeknapt. Monumen-
tenzorg vond het prachtig. 
”Datzelfde huis wordt momenteel 
voor 1900 euro per maand verhuurd 
door een stel uit Aerdenhout. Has: 
“Voor jonge mensen onbetaalbaar.”

buurtorkestje
Bij de kraakactie waren zo’n dertig 
mensen aanwezig. Buren brachten 
spullen zoals tafel, stoelen en een 
matras. Er was muziek van een 
buurtorkestje, buurvrouw Heleen 
zeemde alvast de ramen en wijk-
dichter Willem droeg een kraaklied 
voor. Eind augustus is is Groot Hei-
ligland 48 nog steeds niet verhuurd.
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Zo ook Groot Heiligland 48, een 
pand van vereniging Hendrick de 
Keyser. Reden voor een groep buurt-
bewoners om op 16 juni een ludiek 
kraakfeestje te ‘vieren’. 

symbolisch kraakfeestje
in groot heiligland

Loïse Wolfs woont in een apparte-
ment op Groot Heiligland op num-
mer 19 en wil heel graag verhuizen 
naar het ruimere pand op nummer 
48. “Ik huur al van Hendrick de 
Keyser, maar met twee kinderen 
en maar één slaapkamer is dat wat 
klein. Mijn woning is geschikt voor 
één persoon. Ik heb ze gemaild over 
de gezinsuitbreiding, maar ik kom 
niet in aanmerking op basis van wat 
ik verdien. Je moet bruto vier keer 
de huur verdienen.”

voorgedragen
Een andere buurvrouw heeft ook al 
een aantal maal gevraagd of zij het 
huis mag huren. Zij is voorgedragen 
door de vorige huurder, maar ook 
dat hielp niet. “We weten nog niet 
of er verbouwd gaat worden,” was 
de reactie die zij kreeg. Nadat het 

kraaklied
Er is woningnood alom
De arbeider ligt krom
Maar kan geen 'Keysertje' meer betalen
Onder het mom  'We zijn ermee bezig' 
blijft de eigenaar doofstom
En dat is reuze balen

De huur is best wel hoog
Jan met de pet kan ‘t niet betalen
Maar de stewardess die wil
De platenbons hangt aan de bel
Reeds acht maanden blijft ‘t stil
Da’s een bittere pil voor n stel 
Dat groter wil
en ook een soort van falen

Het moet anders vindt de wijk
En kraakt ‘t lege huis
Niet met de botte bijl 
maar geheel in stijl
met rake kreten
en een strijdlied 
van het buurtorkest
Haarlem moet dit weten

De wijkdichter nam het woord
van oost west thuis best
De journalist die zei ‘t voort
De fotograaf maakte een plaat 
van de symbolische daad
De vertoning sloeg op You Tube aan
leegstand van de baan!

Hendrick doe er wat aan
en laat de Keyser kronen
Huizen zijn er om in te wonen
En niet om leeg te staanV.l.n.r. Franc Josquin, Gerda Groot en 

Hans Bosma

Loïse Wolfs met haar zoons Simeon en 
IJsbrand, buurman Benoit de Mulder en 
Heleen Witte op de ladder

Projectontwikkelaars 
kopen historische 
panden op, knappen 
ze op en verhuren ze 
voor gigabedragen 
aan expats. Soms 
staan panden maan-
den leeg.

willem brand
tekst en foto’s

Twee jaar later ondertekenden zo’n 60 
instellingen en personen uit het culturele 
veld een open brief die op 22 augustus 
2021 aan pers en raadsleden werd ver-
stuurd onder de titel “Haarlemse instel-
lingen en individuen uit de culturele 
sector roepen de gemeente op: Houd 
de beloofde 1500 m2 in de Egelantier 
beschikbaar voor Haarlemse cul-
tuur!” Het eerste gedeelte van deze brief 
wordt hiernaast gepubliceerd.

oproep haarlemse instellingen over 
de plannen met de egelantier
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Twee jaar geleden publiceerde het 
Haarlems Dagblad een open brief 
onder de titel “Cultuur en vastgoed: 
twee gescheiden werelden in Haar-
lem”.

Die brief, afkomstig van Arno Duive-
stein, de directeur van debat- en cul-
tuurpodium De Pletterij (pletterij.nl), 
eindigde als volgt: “De trots waarmee 
Haarlem zich ‘cultuurstad’ noemt is 
steeds meer gebaseerd op een ver-
leden. Een visie voor de toekomst 
ontbreekt.”

“Twee jaar geleden startte het verkoopproces van 
het voormalig cultureel centrum De Egelantier. In de 
verkoopvoorwaarden beloofde de gemeente Haarlem 
dat minimaal 1500 m2 voor culturele/maatschappelijke 
invulling beschikbaar zou blijven.
Bij het beoordelen van de voorstellen zou de gemeente 
de kwaliteit van de inhoud zwaarder wegen dan de 
geboden prijs. In de verkoopvoorwaarden was de ge-
meente al teruggegaan van 3000 naar 1500 culturele 
m2. Uiteindelijk heeft de Amsterdamse combinatie van 
ontwikkelaar Lingotto en Amsterdam Village Concept 
(AVC) de aanbesteding gewonnen. Zij betalen minder 
dan 5 miljoen euro voor dit gigantische complex.

Over de ontwikkeling van woningen, inclusief atelier-
woningen en hotel is weinig discussie. Van de beloofde 
1500 m2 culturele invulling is echter weinig terug te 
vinden. Lingotto/AVC zegt een stichting op te willen 
richten die bepaalt wat er met de 1500 m2 cultureel/
maatschappelijk gaat gebeuren. De stichting valt onder 
de BV die de Egelantier gaat verbouwen en exploiteren. 
Lingotto/AVC rept over een ‘diversiteitsconcept’ voor 
de culturele invulling. Volgens dit concept houden de 
ontwikkelaars hun handen vrij om de 1500 m2 commer-
cieel te gaan verhuren. Vaste cultureel/maatschappelijke 
huurders worden niet toegelaten. Slechts incidenteel en 
tijdelijk gebruik voor cultuur wordt mogelijk gemaakt.

Een brede groep aan Haarlemse culturele instellin-
gen en makers roept de gemeente op: houdt u aan uw 
toezegging en zorg ervoor dat de toegezegde 1500 m2 
daadwerkelijk en alleen aan Haarlemse cultuur en cultu-
rele instellingen wordt toegekend.”

peter beemsterboer
tekst

terugblik: 
1500 m2voor cultuur 
was toegezegd
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penhuis en de stijlkamers. Daarbij 
zijn er veel authentieke details aan-
wezig, zoals  vloeren, spanten, het 
plafond in de salon en verschillende 
kabinetten. Deze elementen worden 
weer zichtbaar voor bezoekers.

Welke (mogelijke) minpunten
 zijn er niet gepresenteerd?
HOF is een mooi plan, met veel 
sterke punten. Een verrijking voor 
de wijk. Maar in autoparkeren wordt 
in het plan niet voorzien. Het is wel 
zo dat ook de oude Egelantier veel 
bezoekers had. Veelal fietsers, maar 
ook automobilisten. Lingotto heeft 
over het plan voor de Egelantier wel 
met een parkeerdeskundige gespro-
ken en denkt autogebruik fors te 
kunnen terugdringen. Maar er lijkt 
hierbij toch een opportunistische 
redenering gewonnen te hebben. 
Misschien heeft de gemeente hier 
overheen gelezen?

* Vergroten parkeerdruk voor 
auto’s door hotelgasten
Toeristen zullen deels toch met de 
auto komen. Volgens parkeernormen 
is bij de beoogde 95 hotelkamers 
een parkeerbehoefte van 48 parkeer-
plaatsen. Een mogelijke oplossing 
is parkeren in parkeergarage De 
Kamp, maar die is in de weekenden 
vaak vol. Lingotto geeft andere op-
lossingen aan: zoals Valet Parking in 
de nog nieuw te bouwen parkeerga-
rage bij Lichtfabriek. Het is natuur-
lijk niet zeker dat automobilisten 
daarvoor gaan kiezen, als ze telkens 
moeten wachten totdat hun auto op-
gehaald en voorgereden wordt.

* Vergroten parkeerdruk voor 
auto’s door de 10 kunstenaars-
woningen
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De combinatie Lingotto en Amster-
dam Village Company/ Hotel Arena 
hebben de verkoopprocedure gewon-
nen. Lingotto is een projectontwik-
kelaar en Amsterdam Village Com-
pany is een hotelexploitant, bekend 
van Hotel Arena in Amsterdam-Oost. 
(Om praktische redenen heb ik dit 
samenwerkingsverband hierna soms 
alleen als Lingotto aangeduid.)
Hotel Arena heeft niets met een 
voetbalstadion te maken en is ge-
legen in het Oosterpark in Amster-
dam-Oost. Het is een viersterren 
boutiquehotel met een café-restau-
rant. Hotel Arena zegt over zichzelf 
dit: “Met onze rijke geschiedenis 
zijn wij een van de meest bijzondere 
hotels in Amsterdam en ook onze 
rustige ligging is uniek voor stadse 
begrippen. Wij stimuleren bijzondere 
ontmoetingen tussen gewone men-
sen en gewone ontmoetingen tussen 
bijzondere mensen.” 
Lingotto is in Haarlem al bekend van 
het ontwikkelen van het gebied rond 
de Lichtfabriek en ontleent haar 
naam aan een in onbruik geraakte 
FIAT-fabriek in Turijn die een nieuw 
leven heeft gekregen. Het gebouw, 
met op het dak een heuse testbaan, 
werd door meesterarchitect Renzo 
Piano onder handen genomen en 
kreeg een aantal nieuwe bestemmin-
gen. Lopende banden zijn vervangen 
door winkels, hotels, congreszalen, 
een museum en een bioscoop. 
Dat een voormalig ziekenhuis geen 
ziekenhuis hoeft te zijn en in een 

volgend leven een andere bestem-
ming kan krijgen, of zelfs meerdere, 
lijkt nu een mooie uitdaging voor 
Lingotto. 
Op de website van Lingotto zijn 
de kernwoorden: Bruikdienstig, 
Restructief en Futumorfant. In de 
mooie verkoopbrochure presenteert 
Lingotto de nieuwe Egelantier met 
een conceptbeschrijving  op deze 
manier:
“Met de herontwikkeling van de 
Egelantier krijgt een tot de verbeel-
ding sprekend gebouw een nieuw 
leven met de combinatie van hotel 
en cultuur. De culturele laag geeft 
diepte en betekenis aan het hotel 
terwijl de commerciële component 
zorgt voor een financiële basis. 
Beide functies worden op een na-
tuurlijke manier verweven waarmee 
de plek voor een brede doelgroep 
aantrekkelijk wordt. Niet alleen 
cultuur en commercie worden met 
elkaar verweven, ook toeristen en 
lokale bezoekers mengen zich. Voor 
de toerist geeft de lokale factor een 
extra dimensie aan zijn verblijf, voor 
de Haarlemmer geeft de toeristische 
bezoeker nèt een vleugje wereldbur-
gergevoel aan de locatie. Belangrijk 
rustpunt is de binnenhof; de inspira-
tiebron voor de nieuwe naam: HOF.”
“HOF opent het huidige tamelijk 
gesloten gebouw naar de omgeving. 
Het wordt een gastvrije plek voor 
hotelgasten, bezoekers van eve-
nementen en bijeenkomsten en is 
natuurlijk ook open voor buurtbewo-
ners.”

plan
In de verkoopbrochure van Lingotto 
komt het woord ‘wijk’ 1 keer voor: 
als lettergreep in het woord ‘afwij-
kend’. Gelukkig komt het woord 
‘buurt’ wel voor. Dit artikel sluit 
af met hoe de afstemming met de 
nieuwe buren vorm gaat krijgen, 
maar eerst wat aandacht voor het 

plan zelf. Hieronder staan pluspun-
ten aangehaald, zoals die genoemd 
worden in de verkoopbrochure. Toch 
zijn er ook wat mogelijke minpunten 
gevonden, alleen staan die niet in de 
verkoopbrochure. 

Eerst even wat basisinformatie.
In de nieuwe Egelantier komen drie 
functies:

* een hotel met 95 kamers;

* tien sociale woningen aan de  
    Egelantiertuin;

* ruim 1.500 m2 publieke ruimte.

Over het wonen valt nog wat te mel-
den. Volgens het Programma van 
Eisen moet de projectontwikkelaar 
tien sociale woningen realiseren. 
Blijkbaar zijn die bedoeld voor kun-
stenaars, want de woningen zijn 
voor acht oudere kunstenaars en 
twee jongere ‘artists in residence’. 
Deze laatsten verblijven kortston-
dig – tot een jaar – in Haarlem. De 
oudere kunstenaars wonen er per-
manent. Zij hebben de mogelijkheid 
om samen te werken, te exposeren 
of workshops uit te voeren in de pu-
blieke ruimtes in HOF. In een eerder 
artikel in de KampHeilige meldde 
37PK al dat dit urgent is, ook vanwe-
ge de doorstroom elders in Haarlem.
Aan de publieke ruimte, voor cul-
tuur, in combinatie met commercieel 
gebruik, wordt in een ander artikel 
aandacht besteed. Hier valt nu te 
melden dat HOF vier entrees krijgt:
 
* aan de Gasthuisvest komt de 
    hoofdentree
* de Elysabets Gasthuyspoort in 
    Groot Heiligland en Kleine Hout
    straat 126 worden de zij-ingangen
* en er komt een ingang in
    de Egelantiertuin. 
Via de begane grond kun je in het 
plan zo doorsteken van de Kamp 
naar de Heiliglanden. In de Ege-
lantiertuin wordt een gebouw om-

gevormd tot een glazen tuinkamer, 
waarin (buurt-) vergaderingen, 
presentaties, schildercursussen of 
bijvoorbeeld kleinschalige pianocon-
certen kunnen plaatsvinden. Met 
zicht op de Egelantierstuin en ook 
goed zichtbaar vanuit de tuin. De 
eveneens aan deze hoek van de tuin 
gelegen culturele instellingen ABC 
en Museum Haarlem kunnen via de 
Egelantierstuin betrokken worden.

welke pluspunten zijn er
gepresenteerd voor 
de wijk?
* HOF wordt op de begane grond 
een van alle kanten ‘doorwaadbaar’ 
publiek gebouw. Buurtbewoners kun-
nen deel te nemen aan de culturele 
programma’s, maar kunnen ook 
gewoon voor een kopje koffie in het 
café terecht.

* Op de begane grond van Kleine 
Houtstraat 126 is een ambachtelijk 
atelier gepland, dat ruimte biedt aan 
een Haarlems creatief talent, zoals 
een tassenontwerper of goudsmid. 
Boven de winkel blijft een woning. 

* Ook de poort in Groot Heiligland 
geldt als mogelijke ingang voor 
buurtbewoners die gebruik willen 
maken van bijvoorbeeld de tuinka-
mer, vergaderruimten of culturele 
voorzieningen. En hotelgasten kun-
nen zo makkelijk de weg naar het 
‘museumkwartier’ vinden.

* De Egelantiertuin wordt beter be-
nut en daardoor levendig. Deze ach-
terkant wordt in het plan voor HOF 
ook een voorkant. HOF is van plan 
met de buurtbewoners het gebruik 
van de tuin zorgvuldig te gaan af-
stemmen, zodat een veilig en prettig 
verblijfsklimaat ontstaat. En verder 
krijgen de nieuwe atelierwoningen 
zicht op de tuin. Door de openslaan-
de deuren dragen ze bij aan een 
levendige Egelantiertuin, met meer 
sociale controle.

welke pluspunten zijn er
gepresenteerd voor alle 
haarlemmers?
* Het culturele programma wordt 
deels door de exploitant vormge-
geven en deels door de Haarlemse 
culturele instellingen, die tegen gere-
duceerd tarief zalen kunnen huren. 
* Er komt een laagdrempelig, maar 
hoogwaardig café-restaurant met re-
gionale producten. 
* HOF is open, dag en nacht, de 
hele week.

* In het gebouw zijn veel oorspron-
kelijke, bijzondere elementen nog 
behouden gebleven, zoals het trap-

Volgens de normen van de gemeente 
zouden voor 10 woningen 12 par-
keerplaatsen nodig zijn. In het plan 
worden maar 2 plekken voor deel-
auto’s opgevoerd. Dat wordt genoeg 
gevonden omdat het om oude kun-
stenaars gaat. Die 2 plekken worden 
dan op straat voorbehouden voor de 
bewoners. Misschien dat het huur-
contract het aanvragen van een par-
keervergunning onmogelijk maakt, 
maar dit is niet duidelijk.

* Vergroten parkeerdruk door 
medewerkers en vergaderaars
In het plan wordt parkeren door me-
dewerkers niet genoemd. En ook de 
bezoekers die komen vergaderen of 
die komen voor de bedrijfspresenta-
ties, bruiloften en diners (zodra de 
zalen commercieel verhuurd gaan 
worden) worden niet benoemd. Het 
lijkt erop dat er geen rekening mee 
gehouden wordt zij met de auto kun-
nen komen.
Er zullen bezoekers uit heel Haarlem 
komen, die een drankje drinken op 
het terras of dineren in het restau-
rant. Verwacht wordt dat Haarlem-
mers te voet of met de fiets komen, 
niet met de auto. In fietsparkeren 
is in het plan gelukkig wel voor-
zien, want er staat een degelijke 
analyse over. Er is een inpandige 
fietsenstalling voor medewerkers en 
leenfietsen, met toegang via de Ege-
lantiertuin. Er komen circa 80 fiets-
parkeerplaatsen in de voortuin, bij 
de hoofdentree, aan de westkant.
 
* Dag en nacht open
Verder kan als minpunt werken dat 
HOF dag en nacht open zal zijn, ze-
ven dagen per week. Dit is vast een 
pluspunt voor de andere Haarlem-
mers en voor toeristen, maar moge-
lijk een minpunt voor omwonenden 
in de Egelantiertuin, de Kleine 
Houtstraat en in Groot Heiligland. 
Door de huidige beheerder van het 
pand is al bij Lingotto gemeld dat 
de bewoners van de Gasthuishuisjes 
aan het Groot Heiligland last kun-
nen hebben van geluid uit het bin-
nenhof. Lingotto schrijft in het plan 
dat daarmee in het ontwerp en het 
gebruik van de tuin rekening wordt 
gehouden.

hoe verder?
Volgens haar planning is Lingotto 
inmiddels het plan tot in detail aan 
het uitwerken (het ontwerpwijzi-
gingsplan/ voorlopig ontwerp). Dit 
moet vervolgens door de gemeente 
worden getoetst aan de verkoop-
voorwaarden en aan het bestem-
mingsplan voor de Vijfhoek/Heilig-
landen- de Kamp.

De oude Egelantier 
heeft een historie met 
de zorg voor mensen 
en het mogelijk maken 
van cultuur. Het voor-
malige Elisabeth Gast-
huis bracht de eerste 
twee letters in voor de 
naam van de Egelan-
tier, toen het zieken-
huis naar Schalkwijk 
vertrok. Het plan voor 
de nieuwe Egelantier 
heet ‘HOF’.

wat heeft onze wijk aan de 
nieuwe egelantier?
robert jaspers focks
tekst

Afbeeldingen
MNNR architecten en 
Rendoo.Studio
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Daarna ziet het verdere proces er zo 
uit:

* Het college beslist of het plan ter 
inzage gelegd mag worden en dan 
is het plan vervolgens 6 weken in te 
zien. Belanghebbenden kunnen dan 
op het plan via de mail of schriftelijk 
zienswijzen indienen. De gemeente 
beantwoordt alle reacties. In ge-
sprek met Lingotto wordt bekeken 
of Lingotto aan de wensen tegemoet 
kan komen. Als dat niet het geval 
is, wordt dat uitgelegd aan de indie-
ners. 

* Nadat de ingekomen reacties zijn 
beantwoord, stelt het college het 
wijzigingsplan vast (vaststellingsbe-
sluit). Na publicatie van het vaststel-
lingsbesluit start de beroepstermijn 
van 6 weken. Het vaststellingsbe-
sluit staat alleen open voor beroep 
bij Raad van State. Als geen beroep 
is ingesteld, staat het wijzigingsplan 
een dag na afloop van de beroepster-
mijn vast.
Het is de bedoeling dat Lingotto 
na de zomer het plan zal gaan pre-
senteren aan de wijk en dat er dan 
kennis zal worden gemaakt. Om 
goed te peilen wat er leeft, komt 
er een informatie- en participatie-
bijeenkomst. Gedurende de gehele 
periode van de planvorming krijgen 
omwonenden informatie over de 
vorderingen van het plan en op die 
onderdelen waar dit de buurt ‘raakt’ 
worden omwonenden  betrokken bij 
de uitwerking daarvan. Omwonen-
den krijgen verder informatie via 
een website en (digitale) buurtbrie-
ven. Participatie krijgt de vorm van 
klankbordgroepen. 
Lingotto schrijft dat zij zich reali-
seert dat het van wezenlijk belang is 
voor het plan om zich goed in Haar-
lem te nestelen en op allerlei gebied 
partnerschappen aan te gaan. In 
de brochure staat dat het dan gaat 
om  de gemeentelijke overheid, om 
lokale bedrijven en om organisaties, 
maar dat het zeker ook gaat om de 
bewoners in de directe omgeving. 
Maar ook voor Haarlemmers die ver-
der weg wonen, is contact en com-
municatie heel belangrijk.
HOF zal via de gebruikelijke kanalen 
communiceren (sociale media, mai-
lings etc.), maar ook een keer per 
kwartaal een informatiebijeenkomst 
voor de buurt organiseren om de bu-

ren in te lichten over de activiteiten 
en een luisterend oor te bieden voor 
mogelijke opmerkingen over overlast 
of ideeën die bij mensen leven. 
Volgens de planning van Lingotto 
opent HOF in 2025. Er gaat vanaf 
augustus 2023 gesloopt en gebouwd 
worden. Dan gaat er voor de wijk 
natuurlijk overlast ontstaan, wat 
volgens Lingotto zoveel mogelijk 
voorkomen zal worden. Maar ja: een 
bouwplaats, hoe goed georganiseerd 
ook, brengt altijd hinder voor de wijk 
met zich mee. Lawaai, stof, afzettin-
gen van de weg, het is niet allemaal 

reactie  jur botter
De gemeente is al lange tijd 
bezig met de verkoop van de 
Egelantier. Zie eerdere edities 
van de Kampheilige. Inmiddels 
is er een besluit genomen over 
de verkoop. Wat al eerder opviel 
is dat in de verkoopprocedure 
bij het beoordeling van de aan-
biedingen geen wijkbewoner 
betrokken was. Daarom maar 
aan Jur Botter (D66), verant-
woordelijk wethouder, de vol-
gende vraag gesteld: Wat vindt 
de wethouder dat de nieuwe 
Egelantier gaat betekenen voor 
onze wijk?

Zijn antwoord is: 
“De combinatie Lingotto en Hotel 
Arena heeft een goede invulling ge-
geven aan het programma van eisen 
dat door het stadsbestuur is vastge-
steld. Voorafgaand daaraan hebben 
meerdere gesprekken plaatsgevon-
den met culturele partijen en moge-
lijke ontwikkelaars. De zogenaamde 
“match maker” bijeenkomsten. 
Maar ook hebben we gesprekken 
gevoerd met vertegenwoordigers 
van de Haarlemse culturele instel-
lingen en de bewoners in de buurt. 
Dit hebben we allemaal meege-
nomen het programma van eisen. 
Het gaat om een plan waarbij een 
enorme inspanning moet worden 
verricht qua opknappen, restaure-

ren en verduurzamen. Daarnaast 
moet het een broedplaats worden 
voor kunstenaars (atelierwoningen) 
en er moet gewerkt worden aan een 
cultureel programma. In Arena Ho-
tel Amsterdam heeft men laten zien 
dat zij dit kunnen en zie je tevens 
dat het een geweldige plek is waar-
bij buurtbewoners gebruik kunnen 
maken van de faciliteiten.
Lingotto heeft ook veel aanspreken-
de projecten op haar naam staan. 
Een mooie aanvulling op hetgeen 
we in Haarlem hebben.
En omdat het gaat om een miljoe-
neninvestering die de gemeente 
niet kan dragen, moet dat ook via 
een economisch compromis worden 
terugverdiend. Vandaar dat er ook 
de mogelijkheid is gegeven om een 
kleinschalig hotel op te zetten.
Dit alles bij elkaar maakt dat Lin-
gotto en Hotel Arena als meest 
geschikt uit de aanbesteding zijn 
gekomen. Ik verheug mij er dan ook 
van harte op om in het najaar met 
de wijkbewoners en wijkraad hier-
over in gesprek te gaan.“

te voorkomen. Er kan wel op  allerlei 
manieren rekening gehouden wor-
den met de (woon)omgeving. Dat be-
treft tijdstippen van werk, maar ook 
communicatie, waarbij het tijdig aan 
omwonenden aangeven van een mo-
gelijke (bijzondere) overlastsituatie 
cruciaal is. Voor bewoners is het van 
belang dat op de bouw iemand aan-
wezig is die direct aanspreekbaar 
is. Lingotto gaat daar de hoofduit-
voerder voor inzetten of een speciaal 
daarvoor aangestelde omgevings-
manager, die misschien tijdelijk een 
ruimte krijgt in de Egelantier.

De nu geldende planning staat ver-
meld in het plan (op blz. 27). Er is 
ook een overzicht van alle gebouw-
verbeteringen, zoals inzet warmte-
pomp en warmteterugwinning. Het 
plan voor HOF is te vinden via deze 
link: www.haarlem.nl/egelantier
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“Zelf heb ik nooit les gehad in de 
Egelantier. Als kind begon ik met 
dansen bij Lydia van Wooning in
een school in Haarlem-Noord.
Later ging ik naar de Balletstudio 
Kennemerland op de Wagenweg, 
maar ik kende de Egelantier heel 
goed via mijn moeder, die in het 
voormalige Sint Elisabeth Gasthuis 
hoofd was geweest van de kraamaf-
deling.”

Haya volgde haar dansopleiding aan 
de Scapino Dansacademie en heeft 
na haar afstuderen in 1986 nog circa 

en danshuis  haarlem

Haya Maëla is de artistiek 
leider van Danshuis Haarlem. 
Deze dansschool is sinds 
2016 gehuisvest in het Klein 
Heiligpand op het Klein Hei-
ligland 84, maar heeft daar-
vóór bijna vijfentwintig jaar 
in de Egelantier gezeten.
Een groot deel van Haya’s 
werkzame leven heeft zich 
dus afgespeeld in de Egelan-
tier en dat vormt de aanlei-
ding voor ons gesprek.

zes jaar in binnen- en buitenland bijscho-
lingen gedaan in moderne dans, waar-
onder de methode van Martha Graham. 
Ook heeft ze in Spanje nog korte tijd 
flamenco-danslessen gevolgd.
In 1992 startte ze met haar balletschool 
en vijfenveertig leerlingen in een ruimte 
op de eerste verdieping van de Egelan-

tier. Haar dansschool heette toen nog 
balletstudio Haya Maëla. In 1994 kreeg 
ze daar de beschikking over een tweede 

ruimte op de eerste 
etage, genaamd de 
Cynuszaal.
In 1997 kwamen 
ook andere docen-
ten haar dansschool 
versterken, zoals 
Judith Prenger en 
Chantal Oosten. 
Vanaf 2007 heette 
haar dansschool 
Danshuis Haarlem. 
Na verloop van tijd 
beschikte Danshuis 
Haarlem in de Ege-
lantier over drie 
studio’s, twee stu-
dio’s op de eerste 
verdieping en één 

studio op de tweede verdieping. Verder 
werd een deel van de zolder gehuurd 
voor de opslag van kostuums en decors.

“In 2014 konden we zelfs 
een voormalige ruimte 
van Kreater huren op de 
eerste verdieping. Einde-
lijk had de balletschool de 
vierkante meters die nodig 
zijn voor moderne dans. 
Het was namelijk een grote 
zaal van 7x14 meter, met 
ook nog een extra opslag-
ruimte. Hij lag op het zui-
den, dus het was bloedheet 
in de zomer en koud in de 
winter. We hadden er geen 
kleedruimte, alleen een 
bankje. De kleedruimte was 
dan weer ergens anders op 
de eerste etage.”

“Omdat we met ruim vijftig 
verschillende instellingen 
overal verspreid zaten in 
dat grote pand hadden we 
weinig onderling contact 
met elkaar. Eén keer per 
jaar hielden we in de Ege-
lantier een open dag. Dan 
deed iedereen zijn ding, 
maar van samenwerking 
was geen sprake. Wél fun-
geerde de bar beneden te-
genover de ingang als een 
verbindende schakel. Voor-
al op vrijdagavond kwamen 
daar veel docenten van de 
muziekschool en ook van 
Kreater. Verder sprak ik re-
gelmatig met theatermaker 
Wijnand Stomp, de artistiek 
leider van Kalebas Produk-
ties. Zijn studio zat links 
van de hoofdingang. Toen 
later Lisette Spaargaren 
met haar capoeira-school in 
de Egelantier kwam, had ik 
ook geregeld contact met 
haar.”

“Met Muziekcentrum 
Zuid-Kennemerland heb ik 

Haya in het kantoor van Danshuis Haarlem op de 2e verdieping van Klein Heiligpand

Haya geeft instructies aan de barre in haar dans-
studio in de Egelantier

Een dansles in de grote Kreaterzaal, die het danshuis nog twee jaar 
heeft kunnen gebruiken vóór de ontruiming van de Egelantier.

peter beemsterboer
tekst en foto’s

In deze Kampheilige dit keer geen aflevering in de reeks ‘Kijk op 
de wijk’. Het is natuurlijk wel toepasselijk om de Kijk van Bram 
Meurkens na te lezen. Hij is tijdelijk bewoner van de Egelantier. 
Op de website www.wijkraadheiliglandendekamp.nl  is het na te 
lezen in nummer 1 van dit jaar. Daar zijn trouwens alle vorige uit-
gaven terug te vinden.

reactie lingotto
Gevraagd naar de toename in de parkeerdruk vertelt Gerard
Comello dat dit waarschijnlijk mee zal vallen. Over het gesprek met 
de wijk zegt hij dat dat binnen enkele maanden gaat plaatsvinden.
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een estafette rubriek
Deze rubriek ‘Wat Leuk Dat!...’ is een estafette-
rubriek en de opzet is simpel: noem 10 à 15 zaken, 
situaties, dingen die je leuk vindt.

Het stokje wordt steeds weer aan iemand anders 
doorgeven. Deze keer aan Floris Slaghek uit het 
Klein Heiligland.

... we na de veRsoepelIngen weeR 
kunnen genIeten van alle Restau-
Rants In de buuRt. nIeuwe favo Is 
bodega op de gedempte oude gRacht.

wél een paar keer samen-
gewerkt. De eerste keer 
was voor een voorstel-
ling in 2002 in Elswout, 
met ondersteuning van 
een ensemble van de mu-
ziekschool. Elk kwartier 
vertrok een groep mensen 
om een route door Elswout 
te lopen. Op die route 
kwamen ze langs allerlei 
plekken in Elswout waar 
dan wat gebeurde met 
muziek en dans. Ook zijn 
we in 2008 benaderd door 
het Haarlems Symfonisch 
Blaasorkest, dat beneden 
rechts naast de ingang zat. 
Die vroegen of we wilden 
meedoen aan hun jubileum 
in de Philharmonie. Diri-
gent Matthijs Broers en ik 
hebben toen ‘Symfonieën 
der Nederlanden’ van Louis 
Andriessen uitgekozen. 
Nou, met die muziekkeuze 
voor hun jubileum was het 
orkest helemáál niet zo blij, 
en ook mijn dansers wisten 
even niet wat ze ermee aan 
moesten. Maar het is een 
heel mooie voorstelling ge-
worden.
Het orkest zat op het po-
dium en wij hadden vóór 
dat podium een hele strook 
waar we konden bewegen. 
In hetzelfde jaar hebben we 
die voorstelling ook opge-
voerd in de Egelantier.”

“Toen de gemeente te ken-
nen gaf de Egelantier in 
2015/2016 te willen ont-
ruimen voor andere doel-
einden hebben we de Ge-
bruikersraad opgericht als 
vertegenwoordiging voor 
alle gebruikers. Daarin 
zaten Lineke Verrips (Opia 
Yoga), Lisette Spaargaren 
(Capoeira School Semente), 
Jolanda Slot-Krol (Buik-
dansschool Raniya), Elsje 
Zwart en ik. We hebben 
jarenlang voor eventuele 
andere ruimte gepleit bij 
de gemeentelijke afdeling 
Cultuur en kregen telkens 
weer te horen dat er geen 
geld voor was. Voor een 
locatie in de binnenstad 
vragen ze simpelweg een 
marktconforme prijs.”

In 2016 werd de Egelan-
tier door de gemeente 
ontruimd. “Ik kon toen 
voor mijn dansschool 
deze ruimten huren op 

de tweede verdieping van een leegstaand 
gemeentelijk kantoorpand. Met hulp van 
veel handige vrienden en een deel van mijn 
docenten hebben we ze in juni, juli en au-
gustus verbouwd en opgeknapt, zodat ik in 
september 2016 weer met de dansschool 
kon starten. Wel moesten we een hogere 
huur betalen dan in de Egelantier, maar die 
was nog altijd lager dan de huur die nieuwe 
gebruikers nu moeten betalen voor een 
ruimte hier.”

Op de tweede verdieping van het Klein Hei-
ligland 84 heeft Danshuis Haarlem nu de 
beschikking over één grote en twee kleine-
re dansstudio’s en verder over een kleding-
magazijn, een kleedruimte, een keuken en 
het kantoor, waar ons gesprek plaatsvond. 
Haya gaf me een korte rondleiding. “Als ik 
de ruimten hier vergelijk met de ruimten 
die ik had in de Egelantier is het hoger en 
mooier qua licht, en met allemaal nieuwe 
spiegels. In de Egelantier zaten onze ruim-
ten nogal verspreid door het pand, terwijl 
hier alles bij elkaar zit op de tweede etage. 

We hebben een huurcon-
tract gekregen van vijf jaar, 
met een verlenging van 
tien jaar en in die tweede 
periode zitten we nu. Je 
weet nooit helemaal zeker 
of dat zo blijft of dat de 
gemeente straks weer iets 
anders met dit pand voor-
heeft, maar ik hoop van 
harte dat we hier kunnen 
blijven.”

Samen met tien freelance 
docenten geeft Haya in 
Danshuis Haarlem (https://
danshuishaarlem.nl) dans-
lessen aan circa vierhon-
derd leerlingen. Zelf is ze 
gespecialiseerd in klassiek 
ballet, moderne dans en 
choreografie. De speciali-
saties van haar collega’s, 
waaronder haar dochter 
Sarai, variëren van klassie-
ke en moderne dans, jazz- 
en urban dance en peuter-, 
kleuter- en kinderdans tot 
improvisatie en compositie. 
Omdat het danshuis in het 
komende seizoen dertig 
jaar bestaat, is dit filmpje 
gemaakt: https://vimeo.
com/472308573.

Op 28 en 29 augustus 
gaf Dansgroep Haarlem, 
een groep semiprofes-
sionele dansers van het 
Danshuis, de dansvoor-
stelling ‘Dagboek 44 - 
45’. De voorstelling, ge-
baseerd op een dagboek 
van verzetsvrouw Hetty 
van der Togt, in Theater 
De Liefde in de voorma-
lige Begijnhofkapel.

Op 23 en 24 oktober 
en op 8 en 9 januari 
is deze voorstelling te 
zien in respectievelijk 
de Werkspoorfabriek in 
Utrecht en in het Oranje-
hotel in Den Haag.

Flashmob van Danshuis Haarlem op de Botermarkt in 2013

Haya poseert in één van haar dansstudio’s in het Klein Heiligpand

... IJsJe eten bIJ gaRRone

... 1 dag In de 
week oppas-
sen op toby ons 
buuRhondJe. op 
wandelIngetJes 
pRaatJes met 
andeRe honden-
baasJes

... haRdlopen dooR de hout

... kItesuRfen op 
zee of gewoon 
een boRRel In een 
stRandtent
(lekkeR dIchtbIJ) 

... boRReltJe te gaan dRInken op het 
teRRas van ton bIJ 't kantooRtJe

... op een waRme dag 
een duIk nemen van 
de steIgeR aan 
‘t spaaRne

... de kIndeRboeRdeRIJ In de hout

... tuInIeRen In
de bRakeboeR tuIn 

op de tuIndag

... we bIJ/In de 
mooIste steeg-
Jes van het 
land wonen
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